
"Dacãvomaccesa fondurile
din PNRR, atunci anul
acesta poate fi salvat"

(Interviu cu Marian Ciupitu, directorul general al Terano Construct)

Reporter: Cum apreciaþi cã evo-
lueazã piaþa imobiliarã ºi sectorul
construcþi i lor în contextul
macro-economic actual (inflaþie
crescutã, dobânzi mari, crizã
energeticã)?

Marian Ciupitu: Începând cu
anul 2020, piaþa construcþiilor din
România a suferit diferite tran-
sformãri, pãstrând astfel tendinþa
generalã a economiei globale.
Dacã în timpul pandemiei dome-
niul construcþiilor nu a fost pus

pe hold, aºa cum s-a întâmplat cu
alte industrii, anul trecut dome-
niul nostru s-a confruntat cu o di-
namicã diferitã, totul a funcþionat
atipic, în contextul rãzboiului de la
graniþa cu Ucraina ºi a fluctuaþiilor
mari de preþuri în domeniul mate-
rialelor de construcþii, dinamicã ce
nu s-a modificat nici la începutul
acestui an. Creºterea preþurilor
materialelor de construcþii, fluc-
tuaþiile pe zona de combustibili ºi
energie, politica acordãrii de cre-

dite imobiliare au atras de la sine
diminuarea fluxului de construcþii
din zona de rezidenþiale. Terano
Construct are însã un atu ºi anu-
me acela cã proiectele de care ne
ocupãm sunt în zona dezvoltãtri-
lor de tip office ºi în zona de retail,
domenii care ºi-au pãstrat ritmul
de dezvoltare. Cu toate acestea,
simþim o scãdere a investiþiilor, a
proiectelor, dar avem credinþa cã
dacã vom accesa fondurile din
Planul Naþional de Redresare ºi

Rezilienþã al României (PNRR),
anul acesta poate fi salvat.

Reporter: Cum colaboraþi cu
bãncile?

Marian Ciupitu: Compania noas-
trã colaboreazã cu bãncile într-o
mãsurã destul de micã, mai ales cã
nu funcþionãm pe sistemul în care
sã ne construim business-ul cu
împrumuturi bancare. Astfel, inte-
racþiunea între Terano Construct ºi
bãncile din România este cât se
poate de limitatã.
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Dacã în timpul pandemiei domeniul construcþiilor nu a fost pus

pe hold, aºa cum s-a întâmplat cu alte industrii, anul trecut

acest sector s-a confruntat cu o dinamicã diferitã, totul a fun-

cþionat atipic, în contextul rãzboiului de la graniþa cu Ucraina ºi

a fluctuaþiilor mari de preþuri în domeniul materialelor de

construcþii, dinamicã ce nu s-a modificat nici la începutul ace-

stui an, este de pãrere Marian Ciupitu, directorul general al Te-

rano Construct.

Acesta ne-a spus, într-un interviu, cã, în opinia sa, dacã vom acce-

sa fondurile din PNRR, anul acesta poate fi salvat.

Piaþa imobiliarã



Reporter: Cât de aproape simþi-
þi cã este o nouã crizã imobiliarã?

Marian Ciupitu: Având în vede-
re cã noi suntem specializaþi în
proiecte ºi servicii de antrepreno-
riat general, construcþii civile,
construcþii industriale, reparaþii ºi
întreþinerea clãdirilor civile, repa-
raþii ºi întreþinerea clãdirilor indu-
striale, amenajãri interioare, ter-
moizolaþii, hidroizolaþii, ne este
mai dificil sã simþim impactul
unei crize imobiliare, deoarece in-
vestitorii din spatele proiectelor
noastre au planurile de investiþii
mult mai bine stabilite, iar o posi-
bilã crizã nu îi poate destabiliza la
fel de uºor cum se poate
întâmpla în domeniul rezidenþial
unde factorii surprizã sunt mult
mai mulþi.

Reporter: Cum evolueazã pre-
þurile în piaþa construcþiilor, atât
pe segmentul rezidenþial, cât ºi în
segmentele comercial/indu-
strial/de birouri?

Marian Ciupitu: Preþurile au
crescut din 2022 pânã în acest
moment la materialele de con-
strucþie cu 30-35%, iar la mano-
perã cu 10-15%. În acest mo-
ment, preþul materialelor a ajuns
pe un platou si nu cred cã se vor
mai mari, mai ales pe fondul scã-
derii cererii.

Reporter: Care este evoluþia ce-
rerii în aceastã perioadã, pe seg-
mente, ºi din ce zone vin solicitã-
rile pentru lucrãrile pe care le
efectuaþi?

Marian Ciupitu: Analizând evo-
luþia cererilor înregistrate în com-
pania noastrã, observãm cã nu-
mãrul acestora nu a scãzut com-
parativ cu ceilalþi ani, dar rata de
convertire a lor în proiecte con-
tractate este mai micã, dar nu sim-
þitor mai micã. Ce este însã diferit
este perioada de timp care a cre-
scut destul de mult dintre mo-
mentul solicitãrii ofertei pânã la
contractare, datoratã posibil incer-
titudinilor din piaþã.

Reporter: Ce proiecte aveþi în
desfãºurare?

Marian Ciupitu: Terano Con-
struct are în desfãºurare, în acest
moment, mai multe proiecte în
zona de retail, zonã care înregi-
streazã creºteri interesante deoa-
rece acest domeniu este mereu
într-o continuã dezvoltare. Prin-
tre proiectele noastre amintim:

- recondiþionare cafenelele Star-
bucks;

- costrucþii magazine în mall-uri
sub brandul Made by Society -
Vagabond;

- construcþie pet shopuri Ani-
max ºi MaxiPet;

- lucrari de conformare în vede-
rea obþinerii autorizaþiei ISU la
halã de producþie European
Pastry;

- lucrãri de modernizare ºi con-
formare ISU Galeriilor comerciale
Supernova: Bacau, Constanta, Bu-
cureºti-ªos. Alexandriei;

- amenajari office - Orange ºi
Estee Lauder;

- diverse lucrãri de conformare
ISU - Orange.

Reporter: Care sunt tendinþele
în piaþã - renovãri sau pe con-
strucþii noi?

Marian Ciupitu: Anul 2022 a
fost anul renovãrilor în domeniul
retailului, un domeniu în care
compania noastrã activeazã
începând cu anul 2008. Numãrul
mall-urilor care se construiesc de
la zero în România este foarte mic
anul acesta, dar refacerea multor
magazine, care activeazã în ace-
stea, precum ºi în galeriile comer-
ciale, în familly center-uri este
zona care se dezvoltã foarte mult
în 2023.

Reporter: Ce cifrã de afaceri aþi
realizat în 2022 ºi ce estimãri aveþi
pentru anul în curs?

Marian Ciupitu: În anul 2022,
Terano Construct a înregistrat o ci-
frã de afaceri de 5.000.000 euro.
Pentru 2023 estimãm o creºtere

minorã, obiectivul nostru ar fi sã
rãmânem la nivelul anului trecut.
Fireºte, facem aceste predicþii fiin-
dcã în istoria de antreprenor care
activezã în aceastã industrie de 15
ani am învãþat mai bine sã fiu
chibzuit ºi rezervat în estimãri
decât sã fiu luat prin surprindere.

Reporter: Cum vã descurcaþi cu
forþa de muncã ºi ce soluþie aveþi
pentru a depãþi criza din dome-
niu?

Marian Ciupitu: Aºa cum ºtim
cu toþii, problema forþei e muncã
a devenit extrem de stringentã.
Din pãcate, aceasta nu ocoleºte
nici domeniul construcþiilor. Stra-
tegia noastrã a fost aceea de a
implementa învãþãmântul DUAL,
dar, din pãcate, aceasta lovin-
du-se de realitatea din sistemul
românesc de educaþie, nu s-a sol-
dat cu foarte mare succes. Soluþia
imediatã este importul de forþã
de muncã mai mult sau mai putin
calificatã din Asia. Pe termen me-
diu, ne dorim totuºi sã ne edu-
cãm copiii în a aprecia meseriile
prin reintroducerea învãþãmantu-
lui tehnic.

Reporter: Mulþumesc!
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